

AKHBAR : BERITA HARIAN  
MUKA SURAT : 6  
RUANGAN : NASIONAL



Tinjauan di klinik rawatan pesakit luar HKL mendapati setiap pesakit dipanggil dalam masa 30 minit untuk menjalani pemeriksaan awal.  
(Foto Aswadi Alias/BH)



Pesakit menunggu giliran untuk mendapatkan rawatan di Klinik Kesihatan Sungai Buloh, semalam.  
(Foto Eizairi Shamsudin/BH)

## ‘Doktor kontrak tidak mogok’

Tinjauan dapati suasana tenang dengan kehadiran pesakit, tempoh rawatan seperti biasa

Oleh Mohamed Farid Noh, Essa Abu Yamin, Mohd Amin Jalil, Aizat Sharif dan Iffah Najwa bhnews@bh.com.my

**Kuala Lumpur:** Suasana di hospital kerajaan dan klinik kesihatan awam seluruh negara, dalam keadaan tenang dengan kehadiran ramai pesakit tampil mendapatkan rawatan serta perkhidmatan, di sebalik ura-ura kumpulan doktor kontrak mengadakan mogok semalam.

Tinjauan di Hospital Kuala Lumpur (HKL), Hospital Ampang, Klinik Kesihatan Kota Damansara dan Klinik Kesihatan Tangling di ibu kota, mendapati pesakit hadir seawal jam 7 pagi demi mendapatkan giliran terawal perkhidmatan termasuk bertemu pegawai perubatan.

Setiap pesakit dipanggil dalam masa 30 minit kehadiran mereka diambil untuk menjalani peme-

riksaan awal, sebelum menanti giliran masing-masing bagi mendapatkan rawatan doktor.

Pesakit dilihat keluar dalam tempoh 90 minit selepas pemeriksaan mereka. Tempoh itu dianggap oleh ramai pesakit sebagai jangka masa yang lazim bagi mendapatkan pemeriksaan di kemudahan kesihatan kerajaan.

Sumber Hospital Kuala Lumpur (HKL) mengakui, kehadiran pesakit memang agak ramai dan memenuhi beberapa kaunter pendaftaran di situ tetapi situasi terbabit disifatkan perkara biasa pada setiap Isnin di situ.

“Berhubung isu mogok doktor kontrak, pengurusan HKL turut mengambil langkah berjaga-jaga bagi mengelak sebarang kejadian tidak diingini walaupun setakat ini tiada maklumat mengenai kejadian itu berlaku,” katanya.

### Masih bimbang

Presiden Persatuan Perubatan Malaysia (MMA), Dr Muruga Raj Rajathurai, berkata berdasarkan situasi di seluruh negara semalam, tiada mogok oleh doktor kontrak berlaku di mana-mana kemudahan kesihatan awam.

Katanya, walaupun situasi berlaku tanpa sebarang insiden mogok, namun orang ramai masih bimbang dengan jangkaan perubahan itu mogok dan isu terbabit perlu ditangani.

“MMA menerima panggilan



Keadaan terkawal dan tiada kelihatan doktor kontrak berkumpul sekitar tinjauan di Hospital Sultanah Aminah (HSA), Johor Bahru, semalam.  
(Foto Nur Aisyah Mazalan/BH)

daripada orang ramai yang bertanya sama ada kemudahan penjagaan kesihatan awam beroperasi seperti biasa hari ini (semalam). Kami memberikan jaminan kepada mereka, ia sememangnya beroperasi.

“Kami berharap, Kementerian Kesihatan (KKM) melalui mesej yang lebih kerap diuar-uarkan menerusi kenyataan akhbar dan kemas kini di media sosial, untuk meredakan kebimbangan dan keyakinan orang ramai bahawa perkhidmatan kesihatan awam disediakan tanpa sebarang gang-

guan,” katanya.

Dr Muruga Raj berkata, mesej mengenai isu mogok doktor kontrak yang menimbulkan panik dan ketakutan juga tersebar di media sosial dan keadaan itu perlu ditangani dengan mesej yang betul daripada pihak berkuasa.

“Kami menasihatkan orang ramai untuk mengesahkan maklumat yang mereka terima dan hanya mempercayai sumber yang boleh dipercayai untuk sebarang berita atau kemas kini,” katanya.

Pengerusi Jawatankuasa Bertindak Kesihatan, Alam Sekitar;

Koperasi dan Kepenggunaan Negeri Sembilan, S Veerapan, berkata semua doktor kontrak di negeri itu, hadir bertugas mengikut jadual seperti biasa, membolehkan semua fasiliti kesihatan berjalan lancar seperti biasa.

Pengerusi Jawatankuasa Kesihatan dan Perpaduan Johor, Ling Tian Soon, berkata bilangan doktor kontrak tidak bertugas atau bercuti di negeri itu semalam adalah terkawal dan pemantauan oleh Ketua Pusat Tanggungjawab mendapati perkhidmatan klinik atau hospital berjalan lancar.

EXCO Kesihatan Negeri Perlis, Megat Hashirat Hassan, berkata walaupun tiada sebarang laporan mogok berlaku di negeri itu, namun pihaknya berharap isu doktor kontrak dapat diselesaikan secara rundingan dengan segera bagi memastikan pesakit tidak menjadi mangsa keadaan.

Pesakit yang tampil mendapatkan rawatan di Klinik Kesihatan (KK) Kota Damansara, Rosmin Abdullah, 57, berkata kerajaan perlu mengambil tindakan atau inisiatif menangani isu ini berkenaan dengan segera demi kepentingan awam.

“Mogok tidak akan berlaku sekiranya mereka dijadikan sebagai doktor tetap. Isu ini sudah berlarutan sejak beberapa tahun lalu dan masih tiada tindakan diambil,” katanya.

## ‘Kami akan buat laporan polis jika diugut’

**Kuala Lumpur:** Kumpulan Mogok Doktor Malaysia mengingatkan, semua pihak termasuk pegawai perubatan kanan di fasiliti kesihatan awam, supaya tidak mengugut mana-mana doktor kontrak yang mahu menyertai mogok selama tiga hari, bermula semalam.

Menerusi perkongsian di Instagram, kumpulan itu mendakwa ada doktor kanan mula menekan doktor kontrak supaya tidak terbabit tindakan itu yang dilancarkan mereka demi menuntut hak dilantik sebagai kakitangan tetap.

“Kami akan membuat laporan

polis di seluruh negara terhadap mana-mana doktor pakar yang terbabit kes ugutan seperti ini.

“Tolong hantarkan nama kepada ‘admin’ (pentadbir Mogok Doktor Malaysia) dengan bukti screenshot (tangkap layar). Kami akan memastikan pakar perubatan terbabit dalam ugutan itu

dikenakan hukuman setimpal,” katanya.

Menerusi hantaran sama, pengendali akaun itu memuat naik tangkap layar kiriman mesej didakwa daripada seorang pakar perubatan yang melarang doktor kontrak mengambil cuti sakit dan cuti kecemasan atau

berdepan tindakan oleh ketua bahagian.

Mogok Doktor Malaysia mendakwa di antara 10,000 hingga 12,000 petugas akan menyertai mogok itu secara tidak hadir bertugas selama tiga hari dengan mengambil cuti sakit atau kecemasan.

AKHBAR : BERITA HARIAN  
MUKA SURAT : 7  
RUANGAN : NASIONAL

Isu doktor kontrak

# 'Cari penyelesaian menang-menang'

Ahmad Zahid akan pengerusikan jawatankuasa peringkat tertinggi

Oleh Fahmy A Rosli dan Essa Abu Yamin  
bhnews@bh.com.my

**Kuala Lumpur:** Datuk Seri Dr Ahmad Zahid Hamidi meminta, semua pihak memberi peluang kepada kerajaan mengusahakan penyelesaian isu doktor kontrak dalam usaha mencari keputusan muktamad menang-menang.

Timbalan Perdana Menteri mengakui, isu doktor kontrak perlu disantuni dan harus dibela dengan pembelaan yang mengikut tatacara dan skim perkhidmatan kerajaan.

Untuk tujuan itu, beliau akan mempengerusikan jawatankuasa peringkat tertinggi bagi menangani isu doktor kontrak dengan jaminan akan memuktamadkan keputusan bersifat 'tiada yang rugi, tiada yang rasa terpinggir'.

"Saya harap mereka memberi peluang kepada saya yang diberi kepercayaan untuk menyelesaikan dengan cara terdekat yang Insya-Allah tidak ada masalah yang tidak boleh kita bincang atau selesaikan.

"Bagi kita menyantuni doktor kontrak ini. Pada hemat saya, harus dibela dan pembelaan ini harus mengikut tatacara dan skim perkhidmatan kerajaan.

"Tentunya ada beberapa cadangan yang diperbincangkan untuk meletakkan mereka sebagai doktor bertaraf perkhidmatan tetap, selain beberapa syarat skim baharu akan diperbincangkan.

"Saya tahu masalah ini masalah lama, tetapi saya yakin ia

boleh diselesaikan, Insya-Allah. Saya akan mengadakan perbincangan secara terperinci dan akan bertemu Perdana Menteri, bagi membincangkan keputusan muktamad dengan situasi menang-menang," katanya pada Majlis Santunan Kasih Ramadan anjuran Kementerian Kemajuan Desa dan Wilayah (KKDW) di PPR Semarak di sini, malam kelmarin.

Kelmarin, Jemaah Menteri bersetuju menubuhkan jawatankuasa peringkat tertinggi bagi menangani isu doktor kontrak yang belum ada penyelesaian tuntas.

## HDK tiada kaitan mogok

Kumpulan Hartal Doktor Kontrak (HDK) yang pernah terabit dengan gerakan mogok pada 26 Julai 2021 berhubung isu sama, kali ini memaklumkan pihaknya bersama sekutu tiada kaitan dengan rancangan mo-



Ahmad Zahid menyampaikan sumbangan pada Majlis Santunan Kasih Ramadan anjuran Kementerian Kemajuan Desa dan Wilayah di PPR Semarak, malam kelmarin.

(Foto Mohamad Shahril Badri Saali/BH)

gok terbaharu ini.

Sekretariat HDK dalam kenyataan berkata, pihaknya akan menyerahkan memorandum kepada Menteri Kesihatan, bagi menyerai jawatankuasa peringkat tinggi kerajaan yang baru dibentuk itu.

Katanya, ia adalah satu langkah yang betul untuk menyelesaikan pelbagai isu yang berkaitan doktor kontrak kerana ia membabitkan beberapa pegawai kementerian untuk mempercepatkan perbincangan dan analisis.

AKHBAR : BERITA HARIAN  
MUKA SURAT : 10  
RUANGAN : MUKA SEPULUH

# Perkukuh kerjasama awam, swasta laksana saringan tibi lebih efisien

• Kini, negara berada dalam fasa peralihan ke endemik dan sektor kesihatan terpaksa berdepan beban kesihatan tertanggung ketika pandemik COVID-19 termasuk beban saringan tibi

• Pengukuhan kerjasama dan rakan kongsi bersama fasiliti kesihatan KKM dengan swasta sangat penting bagi memastikan saringan tibi dapat dijalankan secara menyeluruh



Pensyarah Perubatan Kesihatan Awam, Jabatan Kesihatan Komuniti, Fakulti Perubatan dan Sains Kesihatan, Universiti Putra Malaysia

Oleh Dr Siti Aisah Mokhtar  
bhrecaha@bh.com.my

Pada tahun lalu, Malaysia melaporkan peningkatan kes tibi atau batuk kering sebanyak 17 peratus iaitu 78 kes bagi setiap 100,000 individu, manakala kematian akibat penyakit ini meningkat 12 peratus berbanding tahun sebelumnya.

Namun, peningkatan ini masih rendah berbanding anggaran kes diunjur Pertubuhan Kesihatan Antarabangsa (WHO), iaitu 97 kes bagi setiap 100,000 individu.

Antara faktor menyumbang peningkatan tibi di Malaysia pada tahun lalu disebabkan susulan implikasi pandemik COVID-19. Pada 2020, negara mengalami penularan COVID-19, yang mana aktiviti dan sumber kesihatan awam lebih tertumpu

untuk mengawal dan mengekang penularan pandemik ini.

Aktiviti saringan tibi dan penyakit lain terjejas menyebabkan kes dilaporkan juga rendah berbanding kes dilaporkan pada tahun sebelum ini.

Ketika berada dalam fasa peralihan ke endemik, peningkatan kes tibi mula dicatatkan. Ini menunjukkan aktiviti saringan tibi mula digiatkan seperti tahun sebelum pandemik dan lebih banyak kes mula dikesan sama seperti tahun sebelum berlakunya pandemik.

Selain itu, ketika pandemik, Malaysia menjalankan Perintah Kawalan Pergerakan (PKP) menyebabkan bukan sahaja aktiviti saringan berkurangan, malah aktiviti rawatan pesakit tibi juga dikurangkan.

Ini disebabkan aktiviti dan sumber kesihatan lebih tertumpu kepada saringan dan rawatan COVID-19 ketika itu, manakala ketika PKP, masyarakat diarahkan tidak keluar rumah bagi mengawal penularan COVID-19.

Apabila memasuki pasca pandemik, lebih banyak kes tibi mula dikesan seterusnya menyumbang kepada peningkatan kes itu di seluruh negara.

Kini, negara berada dalam fasa peralihan ke endemik dan sektor kesihatan terpaksa berdepan dengan beban kesihatan tertanggung ketika pandemik termasuk beban saringan tibi.

Saringan tibi mula dipergiatkan Kementerian Kesihatan (KKM) bagi mengesan pesakit tidak dikesan pada tahun sebelum ini. Bagaimanapun, jumlah kes dilaporkan masih rendah berbanding jangkaan WHO. Ini menunjukkan bilangan saringan masih belum mencukupi bagi mencapai unjuran kes dianggarkan WHO.

Sebelum ini, saringan kes tibi lebih bertumpu kepada individu bergejala, kontak rapat dan mereka

yang berada dalam kumpulan risiko tinggi seperti pekerja asing, warga emas dan individu mempunyai penyakit kronik. Maka, aktiviti saringan ini terutama bagi golongan berisiko tinggi perlu dipertingkatkan lagi dalam tempoh ini.

Penggunaan teknologi seperti Sistem Maklumat Geografi (GIS) sangat membantu bagi saringan tibi ini. Dengan mengenal pasti kawasan titik panas, aktiviti saringan akan dapat dijalankan lebih fokus di kawasan terbabit.

Aktiviti kesedaran terhadap tibi, kemudahan saringan dan rawatan akan lebih berfokus bagi memastikan setiap individu berisiko tinggi mendapat tibi dapat disaring dengan lebih proaktif dan efektif di kawasan dikenal pasti.

Penggunaan aplikasi kesihatan seperti MySejahtera yang pernah digunakan ketika pandemik COVID-19 juga wajar dimanfaatkan bagi membantu mempertingkatkan saringan tibi.

“Peningkatan program kesedaran mengenai tibi dalam kalangan masyarakat juga perlu diperkukuhkan”

Aplikasi sebegini boleh mengenal pasti status hotspot kawasan tempat tinggal mereka dan mengenal pasti kawasan saringan tibi terhampir dengan mereka bagi pemeriksaan lebih lanjut.

Selain itu, amaran boleh dihantar sekiranya individu memasuki kawasan hotspot dan apakah langkah keselamatan boleh diambil bagi mengelakkan daripada dijangkiti tibi.

Pengukuhan kerjasama dan rakan kongsi bersama fasiliti kesihatan swasta sangat penting bagi memastikan saringan tibi dapat dijalankan secara menyeluruh.

#### Pelan strategik saringan pasca pandemik

Hakikatnya, kerjasama ini sudah wujud sebelum pandemik lagi, bagaimanapun ketika ini ia perlu diperkukuhkan dan sesi perbincangan bersama fasiliti swasta perlu diadakan bagi memastikan setiap agensi dapat memahami sepenuhnya pelan strategi saringan tibi pasca pandemik.

Ini adalah antara satu langkah sangat penting, memandangkan pasca pandemik, banyak beban kesihatan tertanggung perlu diselesaikan sektor kesihatan awam.

Dengan adanya kolaborasi sebegini, beban sektor

kesihatan awam dapat dikongsi bersama fasiliti swasta dan pada masa sama, saringan tibi dapat dijalankan dengan lebih berkesan.

Kerjasama antara kerajaan seperti Kementerian Pembangunan Luar Bandar dan Wilayah, Kementerian Sumber Manusia, Jabatan Imigresen dan Masyarakat turut penting dalam usaha mengurangkan kes tibi.

Agensi terbabit boleh terbabit sama dengan KKM dalam program promosi kesihatan memfokuskan kepada penduduk berisiko tinggi dan di kawasan luar bandar.

Program kesihatan dan saringan tibi bersasar boleh dijalankan bersepadu dengan agensi terbabit supaya saringan dapat dijalankan lebih menyeluruh dan sampai kepada setiap komuniti.

Peningkatan program kesedaran mengenai tibi dalam kalangan masyarakat juga perlu diperkukuhkan. Sebelum ini, ramai menganggap tibi adalah penyakit lama dan tidak penting seperti penyakit lain.

Namun, tanggapan ini amat salah. Walaupun tibi boleh dirawat, kesungguhan menjalani rawatan adalah amat penting. Pesakit patuh pada rawatan perlu melengkapkan tempoh enam bulan rawatan susulan untuk mengelakkan komplikasi tibi rintang ubat, yang kini menjadi ancaman utama rawatan penyakit ini.

Masyarakat perlu sedar saringan tibi sangat penting supaya mereka yang terkena penyakit ini dapat menerima rawatan awal dan paling penting dapat mencegah penularan penyakit dalam komuniti.

Program kesedaran penyakit tibi masih perlu disebarkan secara meluas supaya semua orang dalam komuniti memahami kepentingan menangani penyakit ini. Jika kita mampu melakukannya untuk COVID-19, kita juga boleh melakukannya pada tibi.

Dalam hal ini, kerajaan perlu menjadikan penyakit tibi sebagai satu daripada keutamaan negara. Usaha meningkatkan saringan tibi memerlukan sumber lebih banyak, termasuk kewangan, sumber manusia, makmal dan alat uji saringan.

Jika saringan tibi dalam masyarakat tidak efisien, penularan penyakit ini akan menjadi lebih mudah dan cepat. Individu terkena jangkitan tibi akan mudah mengalami komplikasi kesihatan, tidak dapat hadir ke tempat kerja, meningkatkan kos kesihatan negara dan akhirnya memberi impak negatif kepada ekonomi negara.

Untuk memerangi penyakit ini, ia memerlukan komitmen dan usaha bersama setiap agensi sama ada di sektor awam dan swasta. Dengan penggunaan teknologi dan kerjasama pintar dengan agensi lain, kita mampu mengawal penyebaran penyakit ini di negara kita.

Semua artikel penulis tamu adalah pendapat peribadi, bukan pendirian rasmi BH

Sidang Redaksi

Pengarang Kumpulan  
DATUK AHMAD ZAINI KAMARUZZAMAN  
madzaini@mediaprima.com.my

Timbalan Pengarang Kumpulan  
M THILLYNADAN  
thilly@bh.com.my

Pengarang Eksekutif Pengeluaran  
AZHAR A SAMAH  
azharas@bh.com.my

AKHBAR : HARIAN METRO  
MUKA SURAT : 19  
RUANGAN : LOKAL



PESAKIT menunggu giliran untuk berurusan dengan kaunter perubatan di Hospital Serdang, semalam. - Gambar NSTP/AIZUDDIN SAAD

## Operasi HSA berjalan seperti biasa

**Johor Bahru:** Hospital Sultanah Aminah (HSA) di sini, beroperasi seperti biasa walaupun doktor kontrak dilaporkan merancang melakukan mogok selama tiga hari di seluruh negara bermula semalam.

Tinjauan di HSA mendapati keadaan terkawal dan aman dengan operasi hospital berjalan seperti biasa.

Urusan pesakit di kaunter lobi HSA juga dilihat berjalan lancar dengan pesakit yang hadir keluar dan masuk seperti biasa.

Beberapa anggota polis dilihat melakukan pemantauan di sekitar kawasan hospital berkenaan bermula jam 11 pagi.

Beberapa pesakit yang mendapatkan rawatan pesakit luar di poliklinik HSA untuk temujanji bertemu doktor mengakui waktu menunggu semalam lebih lama berbanding sebelum ini.

Pekerja swasta yang mahu

dikenali sebagai Ahmad Zain, berkata beliau yang membawa anak perempuan hamil untuk menjalani pemeriksaan rutin sudah menunggu lebih dua jam untuk bertemu doktor.

"Saya dan anak biasanya datang jam 8.30 pagi dengan urusan pemeriksaan selesai jam 10 atau 10.30 pagi.

"Namun hari ini (semalam), sudah jam 11.30 pagi pun

anak masih belum dipanggil bertemu doktor," katanya ketika ditemui.

Doktor kontrak merancang melakukan mogok selama tiga hari di seluruh negara bermula semalam susulan dikatakan kecewa dan tertekan dengan sistem penjagaan kesihatan negara.

Kumpulan doktor kontrak itu juga dilaporkan tidak berganjak daripada keputusan mereka untuk meneruskan tindakan itu walaupun dinasihatkan KKM untuk tidak berbuat demikian.

**Doktor kontrak rancang melakukan mogok selama tiga hari di seluruh negara**

Oleh Essa Abu Yamin  
am@hmetro.com.my

## MOGOK DOKTOR KONTRAK

**Kuala Lumpur**

**S**ekretariat Hartal Doktor Kontrak tidak terbabit dan tiada sebarang pengaruh secara langsung atau tidak langsung dalam Mogok Doktor Kontrak yang diadakan bermula semalam sehingga Rabu ini.

Sekretariat Hartal Doktor Kontrak dalam satu kenyataan berkata, pihaknya telah menjelaskan pendirian itu kepada Menteri Kesihatan Dr Zaliha Mustafa, Persatuan Perubatan Malaysia (MMA), Polis Diraja Malaysia (PDRM) dan media sebelum ini dan tetap dengan pendirian berkenaan.

"Walaupun kami tidak terbabit, kami percaya mereka ada hak untuk membantah dan menyerahkan keadaan bantahan kepada mereka.

# Hartal Doktor tidak terbabit

"Kami berharap penjagaan pesakit tidak terjejas dan perkhidmatan penjagaan kesihatan dapat disambung semula selepas bantahan selesai," katanya.

Dalam kenyataan berkenaan, Dr Zaliha baru-baru ini ada membincangkan mengenai jawatankuasa peringkat tinggi yang baharu untuk menangani masalah doktor kontrak.

"Kami percaya ia salah satu langkah yang betul untuk dilaksanakan memandangkan

kan ia membabitkan beberapa pegawai kementerian bagi mempercepatkan perbincangan dan analisis.

"Bagaimanapun, kami menggesa Dr Zalina untuk memasukkan Hartal Doktor Kontrak sebagai ahli jawatankuasa bagi mewakili doktor kontrak yang sewajarnya dalam jawatankuasa berkenaan," katanya.

Katanya, tanpa perwakilan yang sepatutnya, jawatankuasa tidak akan cukup berkesan bagi menyelesaikan

sesuatu isu dan akan sama seperti beberapa jawatankuasa terdahulu yang meneliti isu terbabit.

"Langkah seterusnya ialah menubuhkan suruhanjaya penjagaan kesihatan negara yang akan menyelia, memutuskan dan menambah baik perkhidmatan penjagaan kesihatan di dalam negara.

"Kami akan bekerjasama dengan menteri kesihatan dan menteri lain untuk mempercepatkan proses berkenaan," katanya.

## Kemudahan kesihatan di Perlis terkawal

**Kangar:** Tiada sebarang demonstrasi Mogok Doktor Kontrak berlaku di kemudahan kesihatan di Perlis, semalam.

Mogok yang dijadualkan berlangsung seluruh negara bermula semalam sehingga Rabu ini juga didapati tidak menjayakan operasi di kesemua kemudahan kesihatan seperti hospital dan klinik kesihatan di negeri itu.

Tinjauan di Hospital Tuanku Fauziah (HTF) sehingga jam 1 tengah hari, mendapati operasi perkhidmatan pesakit masih berjalan seperti biasa dan tidak berdepan sebarang gangguan.

Selain itu juga, pengawal keselamatan yang bertugas di hospital itu juga dilihat turut mengetatkan

kawalan dengan melakukan rondaan secara kerap di sekitar kawasan hospital terbabit.

Malah, operasi di klinik kesihatan daerah juga turut berjalan seperti biasa dan pelanggan dan pesakit dilihat terus mendapatkan rawatan tanpa sebarang kekangan.

Difahamkan, mogok yang dijangka berlangsung kali ini juga agak berbeza dari hartal yang berlangsung pada tahun lalu di mana ia lebih bersifat dalaman tanpa ada sebarang demonstrasi aman.

Selain itu juga, tidak berlaku sebarang protes besar-besaran seperti doktor kontrak bertindak mengambil cuti kecemasan (MC) menyokong mogok yang dianjurkan itu.

## Isu perlu segera ditangani KKM

**Kuala Lumpur:** Orang ramai resah dan bimbang dengan operasi di kemudahan kesihatan awam seluruh negara susulan doktor kontrak merancang mengadakan mogok selama tiga hari bermula semalam.

Presiden Persatuan Perubatan Malaysia (MMA), Dr Muruga Raj Rajathurai berkata sehubungan itu isu ketakutan orang ramai berikutan jangkitan situasi mogok terjadi perlu ditangani Kementerian Kesihatan Malaysia (KKM).

Katanya, setakat ini se-makan dibuat MMA mendapati tiada mogok doktor kontrak di mana-mana kemudahan kesihatan awam di seluruh negara.

"MMA menerima panggilan daripada orang ramai bertanyakan sama ada kemudahan kesihatan awam beroperasi seperti biasa hari ini dan kami memberikan jaminan kepada mereka bahawa ia sememangnya beroperasi.

"Tetapi kami berharap, Kementerian Kesihatan mengeluarkan mesej yang lebih kerap menerusi kenyataan akhbar dan kemas kini media sosial.

"Ini akan meredakan ketakutan itu dan meyakinkan orang ramai bahawa semua perkhidmatan kesihatan awam disediakan tanpa sebarang gangguan," katanya.

Menurutnya, mesej me-



DR Muruga

ngenai isu mogok doktor kontrak yang menimbulkan panik dan ketakutan juga tersebar di media sosial dan ia juga perlu dibalas dengan mesej yang betul daripada pihak berkuasa.

"Kami menasihatkan orang ramai untuk mendapat maklumat yang sah dari sumber yang boleh dipercayai sahaja," katanya.

Kelmarin media melaporkan kumpulan doktor kontrak merancang untuk mengadakan mogok selama tiga hari bermula semalam.

Jurucakap kumpulan itu yang dikenali sebagai Mogok Doktor Malaysia di Instagram, mendakwa seramai 10,000 hingga 12,000 petugas kesihatan akan menyertai mogok berkenaan.

Katanya, mereka tidak akan hadir bertugas selama tiga hari dengan mengambil cuti sakit atau cuti kecemasan.

AKHBAR : KOSMO  
MUKA SURAT : 1  
RUANGAN : MUKA HADAPAN

# OPERASI LANCAR DI SEBALIK MOGOK DOKTOR

Oleh MOHD. YUNUS YAKKUB,  
SITI A'ISYAH SUKAIMI, NIK NUR  
IMAN WAHYU, SAFINA RAMLI,  
JAMLIAH ABDULLAH dan  
KHAIRUL MOHD. ALI

**PETALING JAYA** – Mogok Doktor Malaysia di seluruh negara yang bermula semalam tidak menjejaskan pengoperasian hospital dan klinik kerajaan secara keseluruhannya, namun tetap mencetuskan rasa kecewa dalam kalangan pesakit.

Rata-rata pesakit yang ditemui mengakui, tindakan mogok yang berlangsung sehingga esok itu sepatutnya tidak berlaku kerana yang menerima tempiasnya adalah orang awam yang ingin mendapatkan rawatan.

## Pesakit desak doktor kontrak, Kementerian Kesihatan segera cari penyelesaian 'menang-menang'

Menurut mereka, kemelut doktor kontrak dengan Kementerian Kesihatan sebenarnya telah lama berlaku, namun sehingga kini

tiada sebarang penyelesaian terbaik yang mampu memberi 'kemenangan' kepada kedua-dua pihak.

➤ BERSAMBUNG DI MUKA 2

AKHBAR : KOSMO  
MUKA SURAT : 2  
RUANGAN : NEGARA

# Operasi lancar di sebalik mogok doktor

DARI MUKA 1

Di Pulau Pinang, beberapa pesakit yang mendapatkan rawatan di Hospital Pulau Pinang di sini, meluahkan rasa kesal mereka apabila terpaksa menunggu lebih lama untuk berjumpa doktor yang didakwa berpunca daripada tindakan mogok berkenaan.

Seorang pesakit dikenali Ahmad, 30-an, berkata, dia tidak menyangka perlu menunggu lebih dua jam untuk mendapatkan rawatan mencuci luka di klinik pembedahan plastik dan rekonstruktif hospital berkenaan.

"Minggu lalu, saya hanya perlu menunggu selama 30 minit untuk rawatan cuci luka, tetapi hari ini (semalam), saya sampai pukul 8 pagi dan pukul 10 pagi baru boleh jumpa doktor.

"Pesakit juga tidak dimaklumkan mengapa mereka terpaksa menunggu lama untuk mendapatkan rawatan.

"Saya ada terdengar perbualan dalam kalangan pesakit mengenai doktor kontrak yang melancarkan mogok, namun pihak hospital tidak memberi apa-apa penjelasan," katanya.

Di Klang, Selangor, situasi sama turut berlaku di Hospital Tengku Ampuan Rahimah di sini apabila berlaku kelewatan untuk mendapatkan rawatan.

Aizul Farhan Abdul Halim, 29, berkata, jumlah pesakit yang ramai menyebabkan tempoh menunggu bertambah seperti yang



SUASANA di Lobi Utama, Hospital Kuala Lumpur (HKL) yang dikunjungi pesakit masih berada dalam keadaan terkawal dan beroperasi seperti biasa walaupun wujud mogok doktor di seluruh negara. - AMIR KHALID

dialami bapa saudaranya yang berusia 70 tahun ketika mahu membuat pemeriksaan pengesanan kanser kolon.

"Kalau mogok ini berterusan, boleh lumpuh sektor kesihatan. Orang ramai pun tak sanggup tunggu terlalu lama.

"Bagi saya, itu hak mereka (doktor kontrak) untuk buat tuntutan, tetapi lebih baik gunakan saluran yang betul bagi mewujudkan situasi 'menang-menang,'" katanya.

Pandangan sama disuarakan S. Selvamoney, 73, yang mengakui orang ramai masih bergantung sepenuhnya kepada hospital kerajaan berbanding pergi ke hospital swasta.

"Situasi sebegini hanya menganiaya pesakit. Kalau doktor 'bergaduh' dengan kerajaan, kami yang ada penyakit mahu bergantung kepada siapa," jelasnya.

Dalam pada itu, tinjauan di beberapa buah hospital termasuk di Hospital Kuala Lumpur (HKL)

mendapati proses rawatan berjalan seperti biasa di sebalik tindakan mogok.

Seorang pesakit dikenali Eddy, 50, berkata, tidak salah mogok itu dilakukan asalkan tidak mengganggu operasi perkhidmatan kesihatan awam negara.

"Mereka mungkin mahu menyampaikan sesuatu yang tidak diambil tindakan oleh kerajaan.

"Saya berharap isu doktor kontrak ini dapat diselesaikan segera," katanya.

Seorang lagi pengunjung, Yassin Mohamad, 47, berkata, dia datang ke HKL untuk menghantar anaknya bagi mendapatkan rawatan dan semuanya berjalan lancar tanpa sebarang masalah.

"Apa pun yang berlaku, kepentingan awam dan pesakit perlu diutamakan. Jangan ada yang menjadi mangsa," ujarnya.

Di Alor Star, Kedah, Jabatan Kesihatan Negeri (JKN) Kedah tidak mengesan sebarang tindakan mogok dalam kalangan doktor kontrak di seluruh hospital dan klinik kesihatan negeri ini.

Pengarah Kesihatan negeri, Dr. Othman Warjio berkata, setakat ini pihaknya tidak menerima laporan doktor kontrak yang mengambil cuti sakit atau cuti kecemasan serentak ekoran tindakan mogok berkenaan.

"Setakat ini tidak ada laporan atau tindakan yang luar biasa di hospital dan klinik kesihatan di seluruh negeri.

"Begitu juga tiada perhimpunan atau poster-poster berkaitan mogok ini dikesan di semua hospital atau klinik kesihatan. Apa yang saya boleh katakan, semua masih terkawal," katanya.

Terdahulu, Mogok Doktor Malaysia dilancarkan selama tiga hari susulan rasa tertekan dan tidak puas hati doktor kontrak di seluruh negara berhubung sistem penjagaan kesihatan negara termasuk isu penyerapan ke jawatan tetap dan bebanan tugas yang terlalu tinggi.

## 'Mereka ada hak untuk bersuara, tuntutan keadilan'

JOHOR BAHRU - Seramai 10,000 doktor kontrak di negara mempunyai hak untuk membuat mogok bagi menuntut keadilan buat pihak mereka.

Ahli Parlimen Pasir Gudang, Hassan Abdul Karim berkata, tindakan mogok itu merupakan salah satu daripada hak asasi bagi setiap individu di sebuah negara merdeka.

Katanya, Perkara 10 Perlembagaan Persekutuan turut menjamin kebebasan bercakap, berhimpun dan berserikat.

"Sehubungan itu, saya memohon agar Perdana Menteri, Datuk Seri Anwar Ibrahim campur tangan dengan jaminan untuk menyelesaikan masalah mereka secepat mungkin.

"Langkah itu dapat mengelakkan mogok dilancarkan yang

dibimbangkan akan melumpuhkan operasi di hospital-hospital awam negara ini," katanya dalam kenyataan di sini semalam.

Hassan yang juga bekas Pengerusi PKR Johor berkata, Perdana Menteri perlu mendengar protes kumpulan berkenaan yang mendakwa wujud amalan diskriminasi dan penindasan ke atas doktor-doktor kontrak.

"Saya juga menyeru Perdana Menteri supaya menasihati Kementerian Kesihatan agar tidak mengugut doktor-doktor kontrak tersebut dengan tindakan disiplin dan tatatertib di bawah Public Officers (Conduct and Discipline) Regulation 1993.

"Ini kerana tindakan diambil doktor-doktor kontrak itu adalah kerana mereka kecewa dengan isu lantikan ke jawatan tetap



RIBUAN doktor kontrak di seluruh negara mahu hak dan kebajikan mereka didengari oleh kerajaan.

yang belum diselesaikan meskipun sudah berlanjutan selama tujuh tahun," jelasnya.

Kelmarin, media melaporkan kira-kira 10,000 doktor kontrak akan melancarkan mogok bermula esok kerana tidak lagi percaya dengan kepimpinan Kementerian Kesihatan (KKM) dalam menjaga hak mereka.

"Tujuan kami lakukan mogok ini adalah untuk menunjukkan kepentingan doktor dalam KKM. Jangan guna kami lepas itu 'lempar' begitu sahaja.

"Doktor kontrak ni sekarang ibarat tisu pakai buang, semasa Covid-19 melanda, kami yang bermandi peluh, malah ada meninggal dunia tetapi sekarang dibuat macam sampah, hak-hak kami tidak didengari," jelas wakil kumpulan itu.

AKHBAR : KOSMO  
MUKA SURAT : 3  
RUANGAN : NEGARA



KEADAAN di lobi utama Hospital Kuala Lumpur yang dipenuhi pesakit, namun masih terkawal dan beroperasi seperti biasa ketika tinjauan di fasiliti kesihatan itu semalam. - AMIR KHALID

Mahu ambil bahagian atasi isu kontrak

## Tiada kaitan Hartal Doktor Kontrak

**PETALING JAYA** - Sekretariat Hartal Doktor Kontrak tidak terbabit dan tiada sebarang pengaruh secara langsung atau tidak langsung dalam mogok doktor kontrak yang diadakan selama tiga hari bermula semalam.

Sekretariat itu dalam satu kenyataan berkata, pihaknya telah menjelaskan pendirian itu kepada Menteri Kesihatan, Dr. Zaliha Mustafa; Persatuan Perubatan Malaysia (MMA), Polis Diraja Malaysia (PDRM) dan pihak media sebelum ini dan akan tetap dengan pendirian tersebut.

"Walaupun kami tidak terlibat, namun kami percaya mereka (doktor kontrak) ada hak untuk membantah dan menyerahkan keadaan bantahan kepada mereka.

"Kami berharap penjagaan pesakit tidak terjejas dan perkhidmatan penjagaan kesihatan dapat disambung semula selepas bantahan selesai," katanya di sini semalam.

Dalam kenyataan tersebut, Dr. Zaliha baru-baru ini ada membincangkan mengenai jawatankuasa peringkat tinggi yang baharu untuk menangani masalah melibatkan doktor kontrak.

"Kami percaya ia adalah salah satu langkah yang tepat untuk dilaksanakan memandangkan ia membabit-

kan beberapa pegawai kementerian bagi mempercepatkan perbincangan dan analisis.

"Bagaimanapun, kami mengesakan Dr. Zalina untuk memasukkan Hartal Doktor Kontrak sebagai ahli jawatankuasa bagi mewakili doktor kontrak yang sewajarnya dalam jawatankuasa berkenaan," katanya.

Jelas kenyataan itu, tanpa perwakilan yang sepatutnya, jawatankuasa tidak akan cukup berkesan dalam menyelesaikan sesuatu isu dan akan sama seperti beberapa jawatankuasa terdahulu yang meneliti isu terbabit.

"Langkah seterusnya ialah menubuhkan suruhanjaya penjagaan kesihatan negara yang akan menyelia, memutuskan dan menambah baik perkhidmatan penjagaan kesihatan di dalam negara.

"Kami akan bekerjasama dengan menteri kesihatan dan menteri lain untuk mempercepatkan proses berkenaan," tambah kenyataan itu.

Sementara itu, di **Johor Bahru**, kira-kira 1,880 pegawai perubatan kontrak Gred UD41 dan UD43 yang bertugas di 24 fasiliti kesihatan di seluruh Johor tidak menyertai mogok berkenaan semalam.

Perkara itu disahkan Pengerusi Jawatankuasa Kesihatan dan Perpaduan Johor, Ling Tian Soon yang membe-

ritahu, tinjauan pihaknya mendapati perkhidmatan kesihatan awam di Johor berjalan lancar seperti biasa semalam.

"Tidak berlaku kesesakan luar biasa di hospital dan bilangan pegawai perubatan yang tidak hadir bertugas kerana bercuti adalah terkawal. Terdapat 1,880 pegawai perubatan kontrak Gred UD41 dan UD43 yang bertugas di klinik kesihatan dan 12 hospital di Johor," katanya.

Sehubungan itu, Tian Soon memberitahu, Ketua Pusat Tanggungjawab akan meneruskan pemantauan bagi memastikan penyampaian perkhidmatan kesihatan kepada pesakit sama ada di klinik atau hospital berjalan lancar.

Dalam pada itu, beliau memohon agar Kabinet mewujudkan Jawatankuasa Peringkat Tertinggi yang menggabungkan beberapa kementerian dan agensi termasuk bagi menangani isu doktor kontrak tersebut dengan segera.

"Walaupun isu doktor kontrak bukan di bawah bidang kuasa kerajaan negeri, sebagai wakil kerajaan saya terbuka mendengar rintihan mereka supaya dapat menyampaikan hasrat kepada kementerian.

"Kita sama-sama boleh berusaha bagi menyelesaikan isu dan tuntutan dibuat doktor kontrak ini dengan sebaik-baiknya," ujarnya.

AKHBAR : KOSMO  
MUKA SURAT : 16  
RUANGAN : NEGARA

## Ayam percik, ayam golek bazar Ramadan berbau 'bangkai'

### ISU TULAR



**TEMERLOH** – Selepas karpap dan sosesj tercemar, kini juadah ayam percik serta ayam golek busuk pula didakwa dijual peniaga.

Dalam kejadian terbaharu di sebuah bazar Ramadan di sini, seorang pengguna dikenali sebagai Mohamad Basri Izan berkata, dia tidak menyangka ayam percik dibelinya pada pukul 6.30 petang untuk berbuka puasa berbau 'bangkai'.

Dia kecewa kerana juadah berkenaan dibeli selepas ibunya teringin untuk makan ayam percik.

"Masa hendak berbuka puasa, buka plastik bau bangkai satu rumah sebab ayam busuk. Saya tidak berkira harganya RM12, tetapi kecewa tak boleh makan.

"Pihak berkenaan tolong peka, kalau nak test makan, ayam percik ini ada lagi, niaga biar jujur," katanya dalam hantaran di akaun Facebooknya semalam.

Seorang lagi pengguna, Nur Aini Rasiidi dalam akaun Facebooknya berkata, dia turut 'terkena' selepas membeli seekor ayam golek di sebuah bazar Ra-



**INILAH ayam golek yang didakwa berbau busuk oleh seorang pembeli di bazar Ramadan di Rompin.**

madan di Rompin.

Katanya, dia dan keluarganya yang mahu menjamah ayam berkenaan terkejut kerana juadah berkenaan berbau busuk.

"Saya tidak pulangkan semula ayam berkenaan kepada peniaga terbabit kerana rumah saya agak jauh dan berharap kejadian berkenaan tidak berulang lagi," ujarnya.

Bagaimanapun, Nur Aini berkata, peniaga terbabit sudah meminta maaf dan membayar ganti rugi selain tidak mahu memanjangkan isu berkenaan.

Sementara itu, Pengarah Kesihatan Negeri Pahang, Datuk Dr. Nor Azimi Yunus berkata, pihaknya mengambil perhatian tentang isu berkenaan dan ia kini dalam siasatan pihaknya.



AKHBAR : SINAR HARIAN  
MUKA SURAT : 6  
RUANGAN : NASIONAL

# Doktor kontrak bekerja seperti biasa

Tiada kes mogok dilaporkan di kebanyakan hospital kerajaan

## SHAH ALAM

Operasi kesihatan di kebanyakan hospital kerajaan di seluruh negara berjalan lancar meskipun dilaporkan kumpulan doktor kontrak merancang mengadakan mogok bermula pada Isnin.

Di Hospital Selayang, SELANGOR setakat jam 10 pagi mendapati tidak kelihatan sebarang notis atau pengumuman gangguan disebabkan masalah kekurangan pegawai perubatan.

Selain itu, beberapa orang awam yang ditemui turut mengakui tidak berdepan sebarang masalah bagi mendapatkan perkhidmatan perubatan di sana.

Seorang pesara, Azizi Bujang, 62, urusan isteri yang menjalani ujian darah pada hari berkenaan mengikut jadual ditetapkan.

"Saya datang pada jam 7.15 pagi dan selesai urusan jam 10 pagi," katanya.

Sementara itu di Hospital Tuanku Jaafar (HTJ), Seremban, NEGERI SEMBILAN, keadaan terkawal walaupun kehadiran ramai pesakit mendapatkan rawatan sejak awal pagi.

Exco Kesihatan Negeri Sembilan, S Veerapan berkata, pihaknya difahamkan keseluruhan operasi di hospital kerajaan di Negeri Sembilan berjalan seperti biasa.

"Setakat ini tiada yang mengambil tindakan melakukan mogok sehingga



Keadaan terkawal di Hospital Selayang tanpa mogok yang dirancang dijalankan doktor kontrak pada Isnin sehingga Rabu.

mengganggu operasi hospital," katanya.

Di TERENGGANU, Pengarah Kesihatan Negeri, Datuk Dr Kasemani Embong berkata, perkhidmatan kesihatan di enam hospital dan klinik kesihatan di Terengganu berjalan lancar.

"Kebanyakan mereka hadir bekerja seperti biasa.

"Saya harap situasi ini akan berterusan untuk tempoh dua hari lagi," katanya.

Di KEDAH, Pengarah Kesihatan Negeri, Dr Othman Wariojo berkata, semua kakitangan hospital dan klinik kesihatan bertugas seperti biasa termasuk temu janji dan rawatan kepada pesakit berjalan lancar mengikut jadual.

"Tiada laporan perhimpunan atau cuti berkelompok berlaku di mana-mana hospital atau klinik kesihatan di negeri ini," katanya.

Di PERAK, operasi kesihatan di



AZIZI

Hospital Batu Gajah dilihat berjalan lancar.

Seorang kakitangan yang enggan dikenali berkata, semua doktor dan kakitangan bertaraf kontrak melaksanakan tanggungjawab mengikut jadual ditetapkan.

"Walaupun mereka kecewa dengan isu ini, mereka tetap laksanakan tanggungjawab yang diberikan," katanya.

Di JOHOR, Exco Kesihatan dan Perpaduan negeri, Ling Tian Soon berterima kasih kepada doktor kontrak di Johor kerana tidak melibatkan diri dalam rancangan mogok.

"Segala permasalahan pasti ada solusinya kerana mengadakan mogok bukanlah solusi terbaik.

"Walaupun perkara ini bukan di bawah bidang kuasa kerajaan negeri, sebagai wakil kerajaan saya terbuka mendengar rintihan doktor kontrak untuk disampaikan kepada kementerian," katanya.

## Jadikan Hartal Doktor Kontrak dalam Jawatankuasa Peringkat Tinggi



Kenyataan media Hartal Doktor Kontrak pada Isnin.

SHAH ALAM - Menteri Kesihatan, Dr Zaliha Mustafa digesa memasukkan Hartal Doktor Kontrak sebagai ahli dalam Jawatankuasa Peringkat Tinggi bagi mewakili para doktor kontrak di negara ini.

Sekretariat Hartal Doktor Kontrak berkata, tanpa perwakilan daripada pihak yang betul, usaha jawatankuasa tersebut dalam menyelesaikan isu doktor kontrak itu tidak akan memberi sebarang impak, sebaliknya sama seperti dilakukan oleh jawatankuasa lain sebelum ini.

"Dr Zaliha baru-baru ini bercakap tentang Jawatankuasa Peringkat Tinggi baharu untuk dibincangkan mengenai nasib doktor kontrak. Kami percaya ia adalah salah satu langkah yang betul untuk dilakukan memandangkan ia melibatkan beberapa pegawai kementerian untuk mempercepatkan perbincangan dan analisis.

"Langkah seterusnya ialah menubuhkan suhanjaya penjagaan kesihatan negara yang akan menyelia, memutuskan dan menambah baik perkhidmatan penjagaan kesihatan negara kita.

"Kami akan bekerjasama dengan Dr Zaliha dan menteri lain untuk mempercepatkan proses ini," kata kenyataan itu pada Isnin.

Pada Sabtu, Dr Zaliha dilaporkan berkata, kabinet bersetuju menubuhkan sebuah Jawatankuasa Peringkat Tertinggi melibatkan beberapa kementerian dan agensi bagi menangani isu berkaitan doktor kontrak.

Menurut kenyataan tersebut lagi, meskipun Hartal Doktor Kontrak tidak terlibat dalam mogok yang dijadual berlangsung selama tiga hari bermula semalam hingga esok, namun mengakui doktor kontrak mempunyai hak untuk bersuara dan mengadakan protes.

## Doktor kontrak di Kelantan sokong tanpa mogok

KOTA BHARU - Doktor-doktor kontrak di Kelantan menyokong kesemua tuntutan Mogok Doktor Malaysia kepada kerajaan tetapi tidak melakukan sebarang tindakan kerana beranggapan tindakan itu bukan langkah profesional.

Dua doktor kontrak wanita yang ditemui berpandangan, langkah terbaik ialah dengan mengadakan perbincangan bersama pihak berkaitan bagi mengatasi isu berbangkit.

Doktor kontrak yang hanya mahu dikenali sebagai Dr Azi, 28, mengakui terbeban berikutan waktu kerja yang panjang dengan bayaran sedikit namun lebih memikirkankan keutamaan dan

kepentingan pesakit. "Saya 'on call' sejak 8 malam tadi sampai sekarang belum tidur (jam 12 sejam hari). Dengan bayaran RM10 sejam, kerja doktor kontrak memang tertekan sebab kepenatan.

"Nak tak nak kena hadap sebab kasihannya kepada masyarakat. Kalau pergi ke swasta kos rawatan lebih mahal bagaimanapun saya amat bersetuju untuk tuntutan mudah diserap ke jawatan, dinaikkan gaji, dipendekkan waktu kerja dan diberi cuti lebih lama kepada doktor kontrak," katanya ketika ditemui di sebuah hospital.

Seorang lagi doktor kontrak dikenali sebagai Dr Siti, 30, berkata,

keadaan tekanan yang dialami doktor-doktor kontrak di negeri luar dari Kelantan seperti Selangor dan Negeri Sembilan mungkin lebih teruk kerana faktor kos sara hidup.

Sementara itu, Pengarah Jabatan Kesihatan Negeri Kelantan (JKNK), Datuk Dr Zaini Hussin berkata, sehingga kini terdapat 1,494 doktor kontrak yang berkhidmat di hospital dan klinik kesihatan di negeri ini.

"Perkhidmatan kesihatan di Kelantan tidak terjejas dan berjalan lancar pada hari ini (Rabu).

"Tidak ada mogok dilakukan sama ada cuti sakit atau kecemasan dibuat," katanya.



Operasi kesihatan di sebuah hospital di Kota Bharu berjalan lancar tanpa sebarang mogok.

AKHBAR : SINAR HARIAN  
MUKA SURAT : 23  
RUANGAN : NASIONAL

# Khairul Aming jawab isu sambal hijau 'tak sihat'

Berkenaan teguran Dr Rafidah berhubung isu minyak masak berlebihan dalam masakan

Oleh NUR IFTITAH ROZLAN  
SHAH ALAM

Pempengaruh masakan, Khairul Amin Kamarulzaman atau Khairul Aming tampil menjawab teguran pakar perubatan, Dr Rafidah Abdullah terhadap masakannya yang dikatakan tidak sihat disebabkan penggunaan minyak yang banyak.

Usahawan muda itu menerusi per-

kongsian video di Instagram berkata, sebagai penghasil kandungan, beliau bertanggungjawab mempamerkan realiti sebenar cara penyediaan sesuatu masakan.

Ujarnya, bagi mereka yang jarang memasak di rumah akan menganggap kuantiti bahan asas ditunjukkan adalah berlebihan, sedangkan ia sama sahaja seperti di kedai makan.

"Kalau kalian tidak biasa masak, terus pergi beli di kedai makan, kalian tidak rasa bersalah sangat. Tetapi apabila saya tunjuk video masak, orang komen banyak minyak, (sedangkan) sebenarnya sama sahaja macam di kedai makan.

"Cuma kita tidak sedar sebab kita tak pernah masak benda (masakan) tersebut. Namun, apabila saya tunjukkan cara penyediaannya, sekarang-kurangnya kalian boleh sedar (tentang perkara ini) lebih awal dan membuat pilihan sendiri sebelum nak pilih makanan," katanya pada Isnin.

Sebelum itu, tular di Twitter apabila Dr Rafidah menasihati Khairul Aming untuk mengurangkan penggunaan minyak dalam masakan dan memperbanyakkan resipi masakan yang sihat.

Beliau gusar penggunaan minyak masak yang banyak mampu mempengaruhi kesihatan masyarakat Malaysia yang rata-rata meng-

ikuti perkembangan Khairul Aming menerusi video masakan 30 hari, 30 resipi bersempena bulan Ramadan.

Menjawab teguran segelintir pihak yang meminta beliau mengurangkan minyak dan menggantikan bahan sedia ada dengan yang lebih sihat, Khairul Aming menjelaskan, tindakan itu boleh dilakukan tetapi ia akan mengubah tahap kesediaan masakan tersebut.

"Kita boleh buat semua itu (ubah), kita boleh kurangkan minyak, tukar resipi dan bahan tetapi ia akan jadi tak sedap macam yang asli. Itu sahaja sebenarnya.

"Kalau nak sambal yang sedap, kita kena masak dalam minyak yang banyak supaya ia pedas minyak. Kalau nak ayam goreng yang berair dan rangup, kena goreng dalam minyak yang banyak. Itulah cara ia disediakan. Kalau nak ubah boleh, tapi jadi tak sedap macam yang asal," ujarnya.

Bagaimanapun, beliau mengakui tidak boleh memuaskankan hati semua pihak dan terpulang kepada individu untuk mengubahnya menjadi menu lebih sihat.

"Sekarang apabila saya tunjuk cara masakannya, sekarang-kurangnya kalian sedar. Maksudnya kalau beli mi goreng di kedai, banyak ini minyak masak yang digunakan. Jadi, sekarang anda boleh buat pilihan sendiri.

"Kalau saya ubah resipi, ia akan jadi kurang sedap. Kemudian apabila orang cuba dan tak sedap, dia maki saya balik. Jadi, saya tak boleh puaskan hati semua orang. Sebab dalam Malaysia, suka atau tidak, bukan semua orang sedang diet, nak jaga badan.

"Kalau anda nak ubah resipi atau nak tukar bahan lain, boleh tak ada masalah. Yang penting apabila dah makan nanti, sentiasa kawal kuantiti makanan," jelasnya.

## Dr Rafidah mohon maaf kepada Khairul Aming

KUALA LUMPUR

- Pakar kesihatan, Dr Rafidah Abdullah memohon maaf kepada pempengaruh masakan, Khairul Aming di atas kenyataan, kononnya pempengaruh itu tidak mengutamakan kesihatan dalam masakan.



DR RAFIDAH

Ia selepas nasihat berbentuk ciapan yang dituju kepada Khairul Aming itu tular dan mendapat pelbagai reaksi daripada warganet.

"Saya mohon maaf kerana saya nampak ramai yang salah anggap saya menuduh Khairul Aming merosakkan kesihatan rakyat Malaysia dan dua ayat terakhir saya sepatutnya di perenggan yang lain.

"Bagaimanapun, harapan saya video atau content mana-mana influencer ada tertera kandungan kalori," ujarnya dalam bebenang ciapan di Twitter.

Dr Rafidah juga menjelaskan, beliau tidak menuduh sesiapa, sebaliknya kesihatan adalah tanggungjawab diri individu.

"Saya tidak menuduh siapa pun. Kesihatan anda adalah tanggungjawab diri anda. Tapi saya perlu memberi pendapat profesional saya tentang apa yang saya lihat. Alhamdulillah, sekarang ramai dah sedar sambal sangat banyak kalori. Nak makan, makan secubit dua sudah memadai," tambahnya.

Jelas Dr Rafidah, kebanyakan pesakit yang beliau rawat mempunyai masalah kesihatan kronik hasil daripada amalan pemakanan yang tidak sihat.

"Ya, memang ramai pesakit kronik yang saya rawat. Rata-rata menyesal dengan pilihan gaya hidup termasuk makanan mereka dari awal. Saya hanya berniat memberi kesedaran, tidak lebih dari itu," jelasnya lagi. - Awani



Sambal hijau disediakan Khairul Aming mendapat teguran daripada Dr Rafidah kerana menggunakan minyak yang banyak.

## Vape: Wajar wujud peraturan baharu di bawah Akta Makanan

SHAH ALAM - Kerajaan sepatutnya mewujudkan peraturan baharu di bawah Akta Makanan 1983, selain melaksanakan pewartaan pengecualian cecair vape bernikotin daripada Akta Racun 1952.

Pengerusi Persatuan Rokok Elektronik Runcit Malaysia (MRECA), Datuk Adzwan Manas berkata, ia agar bahan berkenaan dapat dikawal selia dengan lebih terperinci dan teratur seperti rokok.

"Apabila dikeluarkan daripada Akta Racun 1952, ia satu regulasi (peraturan), yang kita mohon sejak 2014.

"Tindakan yang baik tetapi regulasi (vape) sama dengan

rokok iaitu tidak boleh dijual kepada individu bawah 18 tahun termasuk tidak dibenarkan pengiklanan.

"Maka, kami mahu ia juga dikawal selia di bawah Akta Makanan seperti rokok dengan peraturan baharu," katanya kepada Sinar Harian.

Tambah Adzwan, pihaknya turut berharap Kementerian Kesihatan Malaysia (KKM) dapat meneliti semula berkenaan regulasi berkaitan Akta Makanan berbanding pelaksanaan Dasar Generasi Penamat (GEG).

"Ia (Akta Makanan) boleh di-



ADZWAN

laksanakan tetapi KKM mahu menumpukan GEG. Rakyat akan fikir Perdana Menteri pentingkan cukai sebaliknya ada langkah yang boleh diregulasikan secara umum.

"Ia secara tidak langsung memburukkan keadaan apabila mencetuskan salah faham rakyat terhadap Perdana Menteri," jelasnya.

Sebelum itu, cukai ke atas penjualan cecair vape pada kadar 40 sen setiap mililiter (ml) bagi rokok elektronik yang mempunyai kandungan nikotin berkuat kuasa pada Sabtu.

Pelaksanaan cukai tersebut diumumkan menerusi satu notis warta Kerajaan Persekutuan yang dikeluarkan oleh Perdana Menteri, Datuk Seri Anwar Ibrahim pada Jumaat.

Sementara itu, satu warta berkenaan nikotin termasuk tembakau, tampalan dan gula-gula getah, cecair serta gel nikotin dikecualikan daripada Akta Racun 1952 telah dikeluarkan oleh Menteri Kesihatan, Dr Zaliha Mustafa.

Warta tersebut memaklumkan, pengecualian tersebut terpakai ke atas tampalan dan gula-gula getah nikotin yang didaftarkan di bawah Peraturan-peraturan Kawalan Dadah dan Kosmetik 1984.

“

Ia (Akta Makanan) boleh dilaksanakan tetapi KKM mahu menumpukan GEG. Rakyat akan fikir Perdana Menteri pentingkan cukai, sebaliknya ada langkah yang boleh diregulasikan secara umum.”

- Adzwan Manas

AKHBAR : UTUSAN MALAYSIA  
MUKA SURAT : 1  
RUANGAN : MUKA HADAPAN

Kerajaan perlu yakinkan tiada gangguan perkhidmatan kesihatan awam

# Ambil perhatian isu doktor mogok

Oleh **JUANI MUNIR ABUBAKAR**  
dan **MOHD. FADHLI MOHD.**  
**SULAIMAN**  
utusannews@mediamulla.com.my

**PETALING JAYA:** Kerajaan perlu beri perhatian terhadap tindakan mogok doktor kontrak dengan meyakinkan orang ramai

bahawa semua perkhidmatan kesihatan awam tanpa gangguan termasuk masalah kekurangan petugas kesihatan.

Presiden Perubatan Malaysia (MMA), Dr. Muruga Raj Rajathurai berkata, orang ramai masih bimbang dengan tindakan mogok dan isu berkenaan perlu

ditangani segera Kementerian Kesihatan.

Jelas beliau, MMA menerima banyak pertanyaan daripada orang ramai yang bimbang dengan tindakan mogok tersebut.

“Tetapi kami berharap, Kementerian Kesihatan melalui mesej yang lebih kerap diuar-

uarkan menerusi kenyataan akhbar dan kemas kini media sosial, akan meredakan kebimbangan itu dan meyakinkan orang ramai semua perkhidmatan penjagaan kesihatan awam disediakan tanpa sebarang gangguan.

**Bersambung di muka 2**

AKHBAR : UTUSAN MALAYSIA

MUKA SURAT : 2

RUANGAN : DALAM NEGERI

## Ambil perhatian isu doktor mogok

Dari muka 1

"Ini kerana MMA menerima panggilan daripada orang ramai yang bertanyakan sama ada kemudahan penjagaan kesihatan awam beroperasi seperti biasa hari ini. Kami memberikan jaminan kepada mereka ia sememangnya beroperasi?" katanya dalam kenyataan.

Kelmarin, satu kumpulan yang dikenali Mogok Doktor Malaysia tetap dengan pendirian melancarkan mogok di seluruh negara bermula Isnin sehingga Rabu meskipun berdepan risiko dikenakan tindakan tatatertib.

Selain itu, tindakan tersebut juga bakal melumpuhkan sektor kesihatan terutamanya di wad kecemasan hospital kerajaan.

Mereka mengambil pendirian itu kerana kerajaan masih mem-bisu berhubung beberapa isu termasuklah masalah lantikan ke jawatan tetap yang berlarutan lebih tujuh tahun.

Ahad lalu, Kabinet bersetuju menubuhkan Jawatankuasa Tertinggi bagi menangani isu doktor kontrak yang menggabungkan beberapa kementerian dan agensi ekoran daripada rancangan mogok.

Mogok Doktor Malaysia, yang merupakan gerakan baharu doktor kontrak selepas Hartal Doktor Kontrak memulakan protes terhadap kerajaan bermula semalam.

Sementara itu, Menteri Kesihatan, Dr. Zaliha Mustafa berkata, kerajaan akan mempertimbang tindakan-tindakan tertentu terhadap doktor-doktor lantikan kontrak yang mungkin terlibat dalam rancangan mogok selama tiga hari bermula semalam hingga esok.



SUASANA di lobi utama Hospital Kuala Lumpur yang beroperasi menerima pesakit seperti biasa semalam. - UTUSAN/AMIR KHALID

Bercakap kepada *Utusan Malaysia*, beliau memberitahu, sebagai penjawat awam, pegawai perubatan juga tertakluk kepada integriti dan etika perkhidmatan awam.

"Saya sudah beritahu sebelum ini, mereka tertakluk kepada integriti sebagai penjawat awam dan etika perkhidmatan awam. Apapun, kita akan ada pertimbangan (tindakan terhadap mereka)," katanya ringkas ketika ditemui di Parlimen semalam.

Dalam pada itu, kata Zaliha, kementerian sentiasa dalam mod bersedia untuk berdepan apa jua keadaan termasuk menangani isu melibatkan doktor-doktor kontrak yang mula melancarkan mogok tidak hadir kerja.

"Semua terkawal setakat pemantauan hari ini. Kita (kerajaan) tetap dalam mod siap siaga. Apa yang penting ialah perkhidmatan kepada pelanggan atau pesakit pesakit yang

menjadi keutamaan kerajaan. Sebab ia berkait dengan nyawa manusia," katanya.

Dalam pada itu, Dr. Muruga Raj memberitahu, tiada mogok doktor kontrak di semua fasiliti kesihatan awam di seluruh negara yang dikatakan berlangsung selama tiga hari sehingga Rabu ini.

Namun tegas beliau, mesej mengenai isu mogok doktor kontrak sehingga menimbulkan panik dan kebimbangan tersebar di media sosial perlu dijelaskan dengan kaedah yang betul daripada pihak berkuasa.

"Setakat ini, pemeriksaan MMA hari ini, tiada mogok yang berlaku di mana-mana pusat kesihatan awam di seluruh negara.

"Kami menasihatkan orang ramai untuk mengesahkan maklumat yang mereka terima dan hanya mempercayai sumber yang boleh dipercayai untuk sebarang berita atau kemas kini," katanya.

AKHBAR : UTUSAN MALAYSIA  
MUKA SURAT : 6  
RUANGAN : DALAM NEGERI



SUASANA di lobi Hospital Kuala Lumpur (HKL) dan kaunter-kaunter terkawal serta beroperasi seperti biasa walaupun diuar-uarkan doktor kontrak membuat mogok tiga hari bermula semalam. - UTUSAN/AMIR KHALID

## Rakyat gelisah tunggu lama dapat rawatan

Oleh ARIF AIMAN ASROL dan NORAMIRA YAHA  
utusannews@mediamulla.com.my

**\* KUALA LUMPUR:** Orang awam menggesa Kementerian Kesihatan mengambil langkah untuk memulihkan hubungan dengan doktor kontrak demi memastikan kepentingan masyarakat terus terbela.

Mereka bimbang sekiranya masalah itu berlarutan akan menyebabkan pesakit terpaksa menunggu lebih lama akibat daripada kemungkinan doktor kontrak yang menyertai mogok diberhentikan sedangkan umum mengetahui hospital kekurangan petugas.

Tinjauan *Utusan Malaysia* di

sebuah hospital di ibu negara mendapati pesakit perlu menunggu paling kurang dua jam untuk temujanji di unit rawatan am malah terdapat juga pesakit terpaksa akur pulang ke rumah kerana dimaklumkan ketiadaan doktor.

Seorang pesakit yang hanya ingin dikenali sebagai Zamrul, 60, berkata, dia merasakan isu melibatkan kesihatan tidak boleh dipandang remeh dan kebajikan doktor kontrak harus dijaga.

"Saya tunggu dari 8 pagi sehingga 12 tengah hari, nombor giliran masih tidak dipanggil," katanya ketika ditemui.

Menurut seorang lagi pesakit yang hanya ingin dikenali seba-

gai Maya, 35, dia terpaksa pulang ke rumah walaupun sudah ada temujanji dibuat bersama pihak hospital atas alasan ketiadaan doktor.

"Saya ingin membuat rawatan laser mata tetapi diberitahu, doktor yang bertugas tidak mencukupi hari ini.

"Saya terpaksa menanggung rawatan laser itu dan ia menyusahkan kerana perlu datang kembali ke sini," jelasnya.

Pada masa sama, Abdul karim mokhtar, 76, berkata, mogok doktor kontrak tidak sepatutnya dilakukan kerana memberi kesan kepada orang awam terutama pesakit yang benar-benar memerlukan perkhidmatan mereka.

## Kementerian pertimbang tindakan doktor mogok

**KUALA LUMPUR:** Kerajaan akan mempertimbang tindakan tertentu yang akan dikenakan terhadap doktor-doktor lantikan kontrak yang mungkin terlibat dalam rancangan mogok selama tiga hari bermula semalam hingga esok.

Bercakap kepada *Utusan Malaysia*, Menteri Kesihatan, Dr. Zaliha Mustafa berkata, sebagai penjawat awam, pegawai perubatan juga tertakluk kepada integriti dan etika perkhidmatan awam.

"Saya sudah beritahu sebelum ini, mereka tertakluk kepada integriti sebagai penjawat awam dan etika perkhidmatan awam. Apapun, kita akan ada pertimbangan (tindakan terhadap mereka)," katanya ringkas ketika ditemui di Parlimen semalam.

Dalam pada itu, kata Zaliha, Kementerian sentiasa dalam mod bersedia untuk berdepan apa jua keadaan termasuk menangani isu melibatkan doktor-doktor kontrak yang mula melancarkan mogok tidak hadir kerja.

"Semua terkawal setakat pemantauan hari ini. Kita (kerajaan) tetap dalam mod siap siaga. Apa yang penting ialah perkhidmatan kepada pelanggan atau pesakit pesakit yang menjadi keutamaan kerajaan. Sebab ia berkait dengan nyawa manusia," katanya.

Ahad lalu, Kabinet bersetuju menubuhkan Jawatankuasa Tertinggi bagi menangani isu doktor kontrak yang mengga-

bungkan beberapa kementerian dan agensi ekoran daripada rancangan mogok.

Mogok Doktor Malaysia, yang merupakan gerakan baharu doktor kontrak selepas Hartal Doktor Kontrak memulakan protes terhadap kerajaan bermula semalam.

Gerakan itu mendakwa tindakan tersebut akan menjejaskan sistem penyampaian perkhidmatan kesihatan di hospital dan klinik kesihatan kerajaan sekiranya lebih 10,000 doktor kontrak tidak hadir bertugas.

Mereka mengambil pendirian itu kerana kerajaan masih membisu berhubung beberapa isu termasuklah masalah lantikan ke jawatan tetap yang berlarutan lebih tujuh tahun.

Kelmarin, Kementerian Kesihatan dilaporkan mengeluarkan infografik menyenaraikan bentuk perhimpunan haram yang dianggap melanggar surrat edaran dikeluarkan Ketua Pengarah Perkhidmatan Awam (JPA) bertarikh 30 Jun 2011.

Ja termasuk, penglibatan aktif di luar masa bekerja, menggunakan masa pejabat dan meninggalkan pejabat untuk melihat dan menyertai perhimpunan.

Selain itu, bentuk perhimpunan haram juga meragukan menggunakan peralatan pejabat seperti mesin cetak, mesin penyalin komputer untuk mencetak dan mengedar risalah berkaitan perhimpunan seumpama itu.

## Rancangan tidak jelas ramai tidak sertai mogok

**KUALA LUMPUR:** Ramai doktor kontrak di seluruh negara dipercayai tidak menyertai mogok yang diuar-uarkan melalui akaun Instagram @mogokdoktorsia.

Tinjauan *Utusan Malaysia* mendapati operasi hospital berjalan seperti biasa dan tidak mengalami kekurangan doktor yang luar biasa.

Menurut seorang doktor kontrak di Hospital Kuala Lumpur (HKL) yang enggan dikenali, rakan-rakannya ramai tidak menyertai mogok tersebut yang dilihat tidak dirancang dengan betul dan jelas dalam menyatukan semua doktor kontrak.

"Setakat ini tiada yang mengambil cuti sebagai tanda

untuk mengikuti protes tersebut.

"Mogok ini bukan berada di bawah Gerakan Hartal Doktor Kontrak (GHDK) seperti sebelumnya," katanya kepada *Utusan Malaysia*.

Di GEORGE TOWN: Pengerusi Jawatankuasa Kesihatan negeri, Dr. Norlela Ariffin berkata, beliau dimaklumkan oleh Pengarah Kesihatan negeri, Dr. Fadzilah Shaik Allaudin kesemua perkhidmatan kesihatan awam di negeri itu berjalan seperti biasa.

Di ALOR SETAR: Jabatan Kesihatan Negeri Kedah tidak mengesakan sebarang tindakan mogok dalam kalangan 1,290 pegawai perubatan lantikan kontrak di seluruh hospital dan

klinik kesihatan di negeri ini, kata Pengarah Kesihatan negeri, Dr. Othman.

Di KANGAR: Tinjauan *Utusan Malaysia* di Hospital Tuanku Fauziah (HTF) di sini mendapati operasi perkhidmatan kepada para pesakit masih berjalan seperti biasa dan tidak berdepan sebarang gangguan atau kelewatan.

Pengerusi Jawatankuasa Kesihatan negeri, Megat Hashirat Hassan berkata, buat masa ini, beliau belum menerima sebarang laporan berhubung aktiviti mogok di mana-mana fasiliti perubatan di Perlis.

Di JOHOR BAHRU: Kerajaan negeri berterima kasih dan amat menghargai komitmen seramai

1,880 doktor kontrak gred UD41 dan gred UD43 yang bertugas di 24 fasiliti kesihatan di negeri ini kerana tidak menyertai mogok tiga hari, yang dilaporkan diadakan bermula hari ini.

Pengerusi Jawatankuasa Kesihatan dan Perpaduan negeri, Ling Tian Soon berkata, tinjauan pihaknya mendapati perkhidmatan kesihatan awam di negeri ini berjalan lancar seperti biasa dan tidak berlaku kesesakan luar biasa di fasiliti kesihatan kerajaan serta tiada doktor kontrak yang tidak hadir bertugas.

Di KUALA TERENGGANU: Pengarah Kesihatan Negeri Terengganu, Datuk Dr. Kasemani Embong berkata, kebanyakan doktor kontrak di neger di lapor-

kan hadir bekerja seperti biasa.

Di KOTA BHARU: Doktor kontrak di negeri ini membuat keputusan tidak menyertai mogok seperti diuar-uarkan sekali gus menyaksikan operasi perkhidmatan kesihatan di semua hospital berjalan lancar tanpa sebarang masalah.

Tinjauan *Utusan Malaysia* di Hospital Raja Perempuan Zainab II (HRPZ II) perkhidmatan kepada para pesakit berjalan seperti biasa tanpa sebarang masalah.

Seorang doktor kontrak yang enggan dikenali berkata, dia bersetuju dengan semua tuntutan dikemukakan namun tindakan melancarkan mogok dilihat tidak berkesan dalam menangani masalah berbangkit.

AKHBAR : NEWS STRAITS TIMES

MUKA SURAT : 4

RUANGAN : NEWS / NATION

4 | NEWS / Nation

'SEMUA MACAM BIASA'

# HEALTHCARE SERVICES UNAFFECTED

No one is certain if strike by contract doctors took place or had fizzled out

MOHAMED BASYIR AND ASHA SURAYA  
KUALA LUMPUR  
news@nst.com.my

**I**F the three-day strike by 8,000 contract doctors that was supposed to have begun yesterday took place, no one seems to have noticed.

Operations at hospitals seemed unaffected, leading to doubts as to whether the strike took place or had fizzled out.

A group calling themselves Mogok Doktor Malaysia (MDM) had said the strike would take place starting yesterday, but with hospitals in the country saying operations carried on as usual, the group remained quiet.

Attempts by the *New Straits Times* to contact them had proven futile up to press time.

Checks at several hospitals, in fact, showed that what the hospital administrators had said were true.

The NST went to Kuala Lumpur Hospital (HKL) and Shah Alam Hospital (HSA) and everything seemed as usual, despite the fact that MDM had claimed contract doctors would take medical or emergency leave during the three days.

Observations since 9am at different departments found the hospitals packed as usual.

Patients were called within 30 minutes of their numbers being taken for initial screening before



It was business as usual yesterday at Queen Elizabeth Hospital 2, one of the three main government hospitals in Kota Kinabalu. PIC BY MOHD ADAM ARININ

being attended to by doctors.

The patients were seen leaving within 90 minutes of their check-ups, a routine time frame at government health facilities.

A nurse at HKL, when approached, said: "Semua macam biasa (everything is normal)".

A pregnant woman who had come for her check-up at the HSA health clinic told the NST there were no delays.

"From what I see, the number of doctors is the same as usual."

In **George Town**, the story was the same, with Penang Health Committee chairman Dr Norlela Ariffin saying there had been minimal or no impact from the purported strike.

"Up to (yesterday) morning, the services at hospitals and health

clinics was normal.

"We are monitoring the situation closely," she said.

Checks at the Penang Hospital here showed it was operating as usual.

In **Kota Kinabalu**, it was business as usual at the three government hospitals, with Sabah Health director Datuk Dr Rose Nani Mudin saying even if there was a shortage, health services would continue.

However, she did not say if there were doctors in Sabah who were on strike.

At the Queen Elizabeth Hospital 2, a doctor who declined to be named said it was business as usual.

"It seems like nothing has happened (related to the strike)."

"At my department, everyone,

including contract doctors, are wearing normal work attire," she said, referring to the request to supporters of the strike to wear black.

In **Kota Baru**, Kelantan Health director Datuk Dr Zaini Hussin said there were 1,494 contract doctors in the state, but all were working.

"I confirm that the strike did not take place in Kelantan."

"The contract medical officers, along with 1,074 permanent medical officers, are carrying out their duties," he said.

He added that operations at the state's nine government hospitals and 108 health clinics were proceeding smoothly.

**Additional reporting by Audrey Dermawan, Olivia Miwil and Sharifah Mahsinah Abdullah**

## 'Inform people govt hospitals are open'

**KUALA LUMPUR:** The Malaysian Medical Association (MMA) has called on the government to inform the public that its hospitals and clinics are operating as usual amid the three-day strike that began yesterday.

This is as messages are going viral on social media and messaging applications, causing panic and fear.

MMA president Dr Muruga Raj

Rajathurai said checks found no strikes were reported, but the association had been receiving calls from the public asking if public healthcare facilities were operating.

"We hope that the Health Ministry, through more frequent messaging, press statements and social media updates, will allay these fears and reassure the public that all public healthcare ser-

vices are being provided without any disruption.

"Messages causing panic and fear are also being spread on social media. This, too, needs to be countered with the right messaging from the authorities," he said in a statement.

Mogok Doktor Malaysia recently claimed that more than 8,000 contract doctors would go on strike to protest "unfair systems" and "low wages".

However, checks by the *New Straits Times* found that business was as going on as usual at government health facilities nationwide.

A Kuala Lumpur Hospital spokesman, in fact, told the NST that there were no cases of unusual medical or emergency leave taken by doctors.

A representative from the Shah Alam Hospital corporate communications department said there were no additional measures taken to deal with the strike.

"This is because we do not have such a strike at our hospital."

## Hartal Doktor Kontrak seeks to join govt's high-level committee

**KUALA LUMPUR:** Hartal Doktor Kontrak (HDK) will submit a memorandum to Health Minister Dr Zaliha Mustafa for the group to participate in the government's newly formed high-level committee (HLC).

The HDK secretariat said this was one of the steps to resolve issues related to the contract doctors as it involved multiple ministry officials to expedite discussion and analysis.

"However, we urge Dr Zaliha to include HDK as a member of the committee to represent contract doctors."

"Without proper representation to the committee, it will not be impactful enough to solve the issue."

HDK also said it would look to set up a would healthcare commission that would oversee, de-

cide and improve the nation's healthcare services.

"We will work with Dr Zaliha and other ministries to expedite this process."

The government announced that the cabinet agreed to set up the HLC, made up of representatives from several ministries and agencies, including the Chief Secretary to the Government Tan Sri Mohd Zuki Ali, to deal with the issue of contract doctors.

HDK reiterated its stance that it was not involved in a purported strike by contract doctors, but respected their right to protest.

"We do hope patient care is not jeopardised and healthcare services can resume once the protest is done."



Dr Zaliha Mustafa

	SUBUH (Jam)	SYURUK	ZUHUR	ASAR (Jam)	MAGHRIB	ISTAK
Melaka	6:02	7:10	1:17	4:22	7:20	8:29
Penang	6:08	7:15	1:24	4:25	7:28	8:38
K. Lumpur	6:04	7:11	1:19	4:23	7:23	8:32
Johor Baru	5:57	7:05	1:11	4:17	7:13	8:23
Kuantan	5:59	7:07	1:14	4:17	7:17	8:26
Ipoh	6:06	7:12	1:22	4:23	7:26	8:35

AKHBAR : THE STAR  
MUKA SURAT : 7  
RUANGAN : NATION

# HDK wants to be in contract doctors committee

**PETALING JAYA:** Reiterating that it has nothing to do with the three-day contract doctors' strike, Hartal Doktor Kontrak (HDK) has, however, urged Health Minister Dr Zaliha Mustafa to include it in the committee being formed to look into their plight.

"In light of recent events, we would like to reiterate that we are not involved and have no direct or indirect influence on the strike.

"We have made this clear to Dr Zaliha, the Malaysian Medical Association, the police and the

media. While we are not involved, we believe it is their right to protest and we leave the circumstances of the protest to them," it said, adding that it hoped that patient care will not be jeopardised and healthcare services can resume once the protest is over tomorrow.

The strike organised by a group calling itself Mogok Doktor Kontrak was supposed to have begun yesterday.

The group had urged doctors to take emergency or medical leave for the three-day period in

a show of protest.

However, several social media users had tagged HDK in their tweets in relation to the strike, when the group had said it had nothing to do with it, nor does it know who is behind it.

"Dr Zaliha recently spoke about a new high-level committee to discuss the contract doctors' plight. We believe it is one of the correct steps, given that it would involve multiple ministry officials to expedite discussions and analyses," said HDK.

"However, we urge Dr Zaliha to include HDK in the committee to properly represent contract doctors," it added.

HDK said that without proper representation, the committee would not be able to solve the issue and will have the same outcome as previous committees formed to look into the matter.

"Our next step is to set up a national healthcare commission that will oversee and improve our nation's healthcare services. We will work with Dr Zaliha and

other ministers to expedite this process," it added.

Last Saturday, Dr Zaliha said the Cabinet in a meeting on Friday had agreed to set up the committee which would include several ministries and agencies, as well as the Chief Secretary to the Government.

This is to deal with issues related to contract doctors that have been making their rounds in the media, she said, while adding that strikes are not the best way to resolve issues in the medical field.

## All's well at the hospitals

### Contract doctors' warnings of a three-day strike fail to materialise

**KUALA LUMPUR:** It was business as usual at major hospitals nationwide, as the threats of a three-day strike by contract doctors failed to materialise.

Patients had no problems registering for treatment and seeing the doctors and many were actually unaware of the threatened strike.

Organisers Mogok Doktor Malaysia had warned that the healthcare system could be paralysed from April 3-5, with some 8,000 contract doctors absenting themselves from work by taking emergency or medical leave as a sign of protest.

However, *The Star's* checks showed no hiccups in major hospitals in the Klang Valley such as Hospital Kuala Lumpur (HKL), Hospital Serdang, Hospital Cyberjaya and Hospital Tengku Ampuan Rahimah.

The situation was also normal in Penang, Johor Baru, Ipoh, Seremban and Kota Kinabalu.

No significant absenteeism among doctors was reported, with sources saying that hospital directors had been collecting information through heads of department on those planning to go on strike.

At HKL, there was a small crowd outside the emergency departments.

Faizan, 39, who brought his mother for treatment, said everything was normal.

"The (registration) process was done quickly. There were some delays where my mother only got her blood test done about 90 minutes later.

"But that is normal at government healthcare facilities," he said.

A woman known as Mita, who also brought her mother for treat-



**Business as usual:** Medical staff at Hospital Penang going about their routine. — LIM BENG TATT/The Star

ment, said things were smooth sailing with the entire process lasting only about 30 minutes.

At about 10am, several medical staffers were seen bringing in extra benches to the waiting area at the hospital's emergency department to accommodate the growing crowd.

The outpatient department, meanwhile, was almost deserted. Only a handful of people was there, with most leaving after just 45 minutes.

Some doctors were seen wearing black but it is unclear if this was in solidarity with the strike.

The Mogok Doktor Malaysia (Malaysian Doctors on Strike) movement had requested non-contract doctors to go to work wearing black.

They had also asked those supporting the nationwide "Black

Monday" strike to change their social media profile pictures as a show of support to the movement — two years after a similar campaign by a different medical group.

Checks on the social media accounts of several contract doctors showed that they had not gone black.

In Penang, pensioner Aziz Amran, 61, said he went to the Kepala Batas health clinic for his usual medical check-up and it was just like any other day.

"The service was good," he said.

At Hospital Penang on the island, a patient who wanted to be known as Liu said the doctors were professional and efficient in carrying out their duties.

In Johor, health and unity committee chairman Ling Tian Soon said all health facilities with con-

tract doctors statewide were running as usual with no sign of a mass demonstration.

"There is always a solution for any problem and having a strike is not the best solution. I am thankful to all contract doctors for not taking part in the strike."

He also expressed his hopes that the high-level committee set up to handle the contract doctor matters would find a solution to the problem as soon as possible.

In Ipoh, too, it was just another day at Hospital Raja Permaisuri Bainun (HRPB) emergency department, with no long queues or people complaining.

However, two or three medical personnel were seen wearing black attire.

According to a source, there will be no walkouts at the hospital.

"The department seems to have the usual number of doctors working yesterday," he said.

"We are also not aware that anyone has taken emergency or medical leave."

In SEREMBAN, there were no disruptions reported.

State health committee chairman S. Veerapan said he had received a report from the state health director that everything was running as usual.

At Hospital Tuanku Ja'afar, the outpatient department was a hive of activity as those seeking treatment made their way to the clinics.

In KOTA KINABALU, there was no sign of the "Black Monday" strike at the Queen Elizabeth Hospital, with services carrying on as usual.

It is also learnt that some hospitals had frozen leave and issued warnings against taking part in the strike.

## No go for doctor's 'mogok'

**PETALING JAYA:** Despite multiple threats and all the hype, the proposed three-day nationwide strike by contract doctors seems to have fizzled out.

The Malaysian Medical Association (MMA) said no absenteeism was reported at public healthcare facilities.

"So far, checks by the MMA show there is no strike. However, the issue of public fear needs to be addressed," said its president Dr Muruga Raj Rajathurai in a statement.

Dr Muruga Raj said they had been receiving calls from the public asking if healthcare facilities are operating as usual today despite the strike threat. MMA hoped the Health Ministry would also reassure the public through press statements and social media updates.

The Mogok Doktor Malaysia's strike — planned for yesterday to tomorrow — had proposed that doctors take emergency and medical leave for the three-day period.

Meanwhile, sources in the know said many doctors are hesitant to participate in the strike.

"People may be hinging their bets on what happens today. If there is widespread news of successful action, they may be emboldened to be more 'visible' on Tuesday or Wednesday," said one source.

However, the source noted that there had indeed been resignations every month, and this has got more frequent lately.

Contract doctors felt the strike's failure was due to a lack of clear leadership, organisation and the vagueness of the organisers, adding that it seemed like an attempt to copy the National Health Service strike in the UK.

"People wouldn't risk their careers or jobs to follow someone wearing a mask. This is not Gotham," said a doctor.

"Generally, you'd want to have clear steps. You must have negotiated with the Health Ministry, Public Service Department, Finance Ministry, etc. When all fails, then you strike," he added.

Cuepacs, the union for civil servants, which had expressed solidarity with the protesting group over the contract doctors issue, had also disagreed with any move to go on strike.

Its president Datuk Adnan Mat said a strike would only affect the government's healthcare delivery system.

## Some docs have just given up on fighting for better deals

**JOHOR BARU:** Doctors here are not going on strike despite the call by a group to take leave from April 3 to April 5.

However, it's not because they don't support the cause. They have just given up and believe there is no point in fighting any more.

A contract doctor said that although she and most of her peers are not taking part in the planned strike, it does not mean that they are not unhappy over how they are being treated.

"Personally, I feel that taking leave or having a demonstration is pointless. Whether or not we protest, things will still stay the same. Similar protests have been done but nothing has changed.

"Honestly, I am tired. I am not taking part in any of the protest because I have given up hope that things will actually change," she said.

She said that apart from not having permanent jobs, the period taken for doctors to see an

increase in their pay grade has also got longer.

"In terms of workload, it really depends on where you are posted but generally, health workers in government facilities, whether it is doctors or nurses, are severely understaffed. The only way to solve this is for the Health Ministry to increase its manpower," she said.

Asked if any of her peers are heading the call of the Mogok Doktor Malaysia group, she said

that there are but the numbers are insignificant.

A representative from the Johor Doctors Association said contract doctors taking part in the movement should not be painted in a bad light as they are out of options.

"We need to get to the root of the problem. The doctors' frustration must be acknowledged. They are only asking for the bare minimum — job security, a decent pay and a proper pathway," he said.

AKHBAR : THE SUN  
MUKA SURAT : 4  
RUANGAN : NEWS WITHOUT BORDERS

# Ministry inks deal to boost quality of sports medicine

Parties say pact will reduce cost of treating infectious, non-communicable diseases, improve Malaysian quality of life and productivity

**KUALA LUMPUR:** The Health Ministry and the National Sports Institute yesterday signed a memorandum of understanding (MoU) to seal cooperation towards enhancing the quality of sports medicine.

Health Director-General Tan Sri Dr Noor Hisham Abdullah signed for the ministry, while National Sports Institute CEO Ahmad Faedzal Md Ramli signed on its behalf.

The parties, in a joint statement yesterday, said they had carried out a number of direct and indirect collaborations previously and the signing of the MoU is expected to strengthen their collaboration in sports medicine, in terms of services, training, research and publication.

"It will spur the country's efforts to improve and maintain the health of the society and change the country's health landscape from 'sick care' to 'healthcare'.

"The empowerment of sports medicine will reduce the cost of treating infectious and non-communicable diseases, thereby improving the quality of life of the people and the productivity of the country as well as improving the progress of the country's sports," read the statement.

The statement added that the aspects of cooperation that will be focused on include sports science clinical services and the referral of identified clients between the ministry and the institute based on locality, facilities and the presence of current sports medicine specialists.

This includes strengthening the role of the National Sports Institute and the Health Ministry as the main point of reference in the field of sports medicine in any activity, event, competition or sports tournament, it said.

Both parties also expressed hope that the

signing of the MoU would improve the skills and experience of sports medicine specialists, reduce treatment costs through the sharing of medical equipment and technology, and facilitate the referral of patients who need services in certain medical and sports science specialities, Bernama reported.

Both parties will also serve as reference and training centres for major sports medicine and through research and publication collaboration, both parties will intensify the sharing of research expertise for the purpose of developing medicine and sports science.

This includes any research in the field of medicine and sports science, access to data, interests in intellectual property rights and publication of research results or presentations at the international level by mutual agreement.

The Health Ministry and the National Sports Institute expressed hope that more citizens will become involved in sports and regular physical activity, inculcate healthy living practices and further realise the country's aspirations to improve the health of Malaysians.

## Cuepac stands with contract doctors

**IPOH:** The Congress of Unions of Employees in the Public and Civil Services (Cuepac) stands in solidarity with the group protesting over the contract doctors issue but disagrees with any move to go on strike.

Cuepac president Datuk Adnan Mat said going on strike would affect the government's ability to provide healthcare services to the people.

He said the members of the group themselves do not have *locus standi* to pursue any form of industrial action such as a strike as they are not unionised and they will face action for violating public service regulations.

"By going on strike, they would expose themselves to action for contravening public service regulations, which could hamper the career progression of these doctors, who are already in the public service system although only as contract employees," he said after attending a *bubuk lambuk* programme organised by the Amalgamated Union of Employees in Government Clerical and Allied Services Perak chapter here yesterday.

On Sunday, Deputy Prime Minister Datuk Seri Dr Ahmad Zahid Hamidi, who is also the high-level committee chairman to resolve the contract doctors issue, said the government will ensure a win-win solution. - Bernama

## No protest at health facilities in Johor, says exco

**JOHOR BAHRU:** There were no rallies or demonstrations at public health facilities in the state, following the recent announcement by a group of contract doctors to go on strike from yesterday to tomorrow.

State Health and Unity Committee chairman Ling Tian Soon said monitoring at government health facilities from yesterday found patient care services at health clinics and hospitals and all scheduled elective procedures, were running smoothly as usual.

He said there is no unusual congestion in the state's public health facilities and the number of medical officers who are absent from duty or on vacation is under control.

"Continuous monitoring is being carried out by all heads of responsibility centres to ensure the delivery of health services to patients, whether at clinics or in hospitals in the state, run smoothly.

"All problems have a solution, but going on strike is not the answer. I would like to thank the contract doctors in Johor for not getting involved in the planned strike and continuing to offer the best service to all patients."

He added that as a representative of the state government, he is open to hearing the complaints of contract doctors so that he can convey the wishes of the group to the ministry, even though the matter is not under

the purview of the state government.

Ling also proposed that the Cabinet establish a high-level committee, combining several ministries and agencies to address the issue.

Recently, reports on social media stated that contract doctors were planning to go on a nationwide three-day strike, from yesterday, as a result of being frustrated with the country's healthcare system.

The group of contract doctors were also reported to be firm in their decision to continue with the strike, despite being advised by the Health Ministry against such an action. - Bernama